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Výroční zpráva za rok 2001

ÚVODNÍ SLOVO

Konec roku je čas téměř zlomového bilancování, ekonomického hodnocení a rozpočtování k jednomu
rozhodnému datu k 31. 12. Práce na výroční zprávě je příležitostí k ohlédnutí za uplynulým rokem s časovým

Občanské sdružení Svítání se sídlem v Jablonci nad Nisou
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odstupem, který poskytuje určitou výhodu. Umožňuje nám zhodnocení roku s nadhledem a rozvahou, bez emocí z 
více či méně čerstvých událostí.

Jak tedy nyní s odstupem několika měsíců hodnotit rok 2001 v Občanském sdružení Svítání?

Byl to rok jako každý jiný; pracovní, naplněný snahou všech zúčastněných lidí ze sdružení o co nejlépe
odvedenou práci. Rok ve znamení důkladného a uvážlivého rozhodování o věcech příštích tak, abychom vždy
dostáli svému poslání, abychom pracovali ke spokojenosti klientů, jejich rodinných příslušníků a přátel, kteří velmi
pečlivě sledují duševní a fyzickou pohodu svých blízkých. Byl to rok naplněný úsilím o co nejlepší výsledky naší
práce jak v oblasti hiporehabilitace, tak v oblasti managementu. Úsilím zaměřeným tak, abychom pracovali ke
spokojenosti našich dárců, abychom neztratili jejich důvěru v dobře vynaložené prostředky na činnost našeho
sdružení a posílili v nich radost a uspokojení, že jsou to právě oni, kdo se spolu s námi podílejí na zlepšení
zdravotního stavu dětí s různými zdravotními handicapy a na rozšíření hiporehabilitace jako jedné z metod
rehabilitace.

Připadá mi, že se stává tradičním a koneckonců i běžným jevem v krátké historii Občanského sdružení Svítání
od zahájení činnosti v lednu roku 1999 vývoj cestou zásadních změn, a to v provozních podmínkách i v pravidlech
činnosti. Je to dáno tím, že jsme pracovali vždy pouze v nájemních podmínkách a po celou dobu jsme se snažili naše
služby zajistit co možná nejlépe.

Také tento rok byl pro naše sdružení rokem dynamického vývoje, rokem plným změn. Všechny změny
hodnotíme jako vývoj k lepšímu nebo alespoň jako pohyb kupředu.

Určitá převratnost vývoje OS Svítání v posledním roce byla dána do značné míry možnostmi, které se nám
nabízely, a do velké míry našimi ambicemi: rozšiřovat služby, zvyšovat jejich kvalitu a zvyšovat profesionalitu naší
práce.

Bez nadsázky mohu říci, že jsme velmi pracovitý, dynamický a komunikující pracovní tým. Přiznávám také, že
ne vždy všechny naše záměry vycházejí a ne vždy se nám daří vyvarovat se chyb. Máme za sebou události
konfliktní i méně konfliktní. K jejich řešení bylo třeba prokázat velkou akceschopnost a semknutost týmu. Mnohdy
se učíme za pochodu. Všechny srážky s realitou, které jsme dosud prožili, nás ovlivnily, vždy spíše v dobrém.
Uvědomili jsme si, že jedině jako tým jsme silní, že nemůžeme jít vzájemně proti sobě, ani každý za sebe samostatně
k vytčenému cíli. Nelze pracovat bez vzájemné komunikace, přinášející třeba i riziko osobních střetů, ale vždy
směřující ke kvalitní a odpovědné práci pro zdravotně postižené klienty.

Je třeba dodat, že již delší dobu jsme v nejužším pracovním týmu čistě ženský kolektiv. Není to ze zásady. Je to
dáno oblastí, ve které pracujeme. Neznamená to, že se v naší práci nepotkáváme s muži. Ti jsou našimi konzultanty
hlavně v ekonomických a organizačních záležitostech. Jsou to především představitelé firem, které nás podporují.
Jejich zkušenosti a názory, které zazní v rozhovoru při osobních setkáních, jsou pro mě osobně velkým přínosem.
Dále jsou to pracovní partneři, muži, kteří nám pomáhají svojí prací – kováři, trenéři koní, muži, kteří vypomáhají
s drobnými opravami a přepravou čehokoli kamkoli. A také pan Koráb, zkušený chovatel a trenér koní, toho času
náš nájemce. Na tomto místě bych ráda zmínila i naše partnery v osobním životě. Zdá se, jako by jejich pochopení
pro nás a naši práci bylo samozřejmostí. Za to jim patří náš veliký dík. Mají nejen pochopení, ale často nám
pomohou svými postřehy a nápady a neváhají přiložit ruku k dílu.

Ve výroční zprávě a prakticky ve veškerých písemných materiálech OS Svítání budu zachovávat nadále tvar
příčestí minulého s měkkým i a to proto, že činnost sdružení sice řídí dámská posádka, zaměstnanci jsou také
výhradně ženy, ale naše rozhodnutí nejsou privátní, vždy se opírají o názory jiných a jsou potvrzena členskou
schůzí, kolektivem lidí, kterým není budoucnost Svítání lhostejná.

Věnujme se tedy konkrétním změnám, které přinesl uplynulý rok. Začala bych změnami organizačními.
V průběhu roku jsme vzhledem k vývoji sdružení přepracovali Stanovy sdružení, po jejich projednání a schválení
členskou schůzí jsme v červenci oznámili změnu Ministerstvu vnitra a ta byla ministerstvem zaregistrována.
Nejvýznamnější změnou ve Stanovách bylo rozšíření poslání sdružení o další aktivity v oblasti hiporehabilitace,
především o oblasti osvěty, o činnosti zaměřené na integraci zdravotně postižených osob a na využití volného času
dětí a mládeže. Dále se naše organizace změnila v organizaci veřejně prospěšnou s celostátní působností.

V souladu s novým zněním Stanov jsme provedli změnu složení výkonného výboru, respektive snížili počet
členů výboru z pěti na tři. Bohužel také m.j. proto, že stále méně lidí je ochotno věnovat svůj čas práci ve sdružení
samotném a v jeho orgánech a pětičlenný výbor byl stále méně akceschopný. Naopak jsme rozšířili kontrolní a
revizní orgán na tříčlenný.

Další změny se týkají provozu. Po ročním působení v jízdárně na Prezidentské chatě v Jizerských horách jsme
museli v této jízdárně z provozních důvodů v září ukončit činnost. Díky stále rostoucímu zájmu o naše služby
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hiporehabilitace jsme se snažili vytvořit podmínky pro stálý a pravidelný provoz hiporehabilitace. Od 1. října 2001
jsme začali pracovat v jízdárně JK Sever v Liberci – Horním Hanychově.

Abychom mohli personálně a provozně zajistit stálé a pravidelné služby, zaměstnali jsme v průběhu roku 2001
zaměstnance v celkovém rozsahu 2,5 pracovního úvazku v profesích fyzioterapeut a hipolog (cvičitel koní
v hiporehabilitaci).

Při hodnocení uplynulého období je vždy nejsnazší hodnotit řečí čísel, tedy z hlediska měřitelných výsledků
práce (počet klientů, počet terapeutických jednotek) a z hlediska vynaložených finančních prostředků. Ale nejsou to
jen peníze, co ovlivňuje a řídí naši činnost. Základem našeho rozhodování bylo vždy zachovat činnost sdružení,
rozvíjet ji a rozšiřovat možnosti našich služeb pro zdravotně postižené klienty. Je to proto, že za dlouhou dobu
existence Svítání, a zde mám na mysli období činnosti Nadace Svítání od roku 1991 až do dnešní doby práce
Občanského sdružení Svítání, prošla hiporehabilitací celá řada klientů, dětí i dospělých s různým zdravotním
postižením.

Praxí máme ověřené pozitivní výsledky, které nesporně hiporehabilitace na zdravotně postižené klienty má.
Jízda na koni ovlivňuje funkci pohybového aparátu, ale nemalý význam má i pro psychiku klientů. Pravidelné a
profesionálně zajištěné hipoterapeutické lekce jsou pro ně silným zážitkem. Dokážou totiž něco, čemu se zdraví lidé
mnoho nevěnují, a to jim dodává pocit vítězství nad sebou samými a pocit výjimečnosti. Zážitek z jízdy na koni,
z přímého kontaktu s tímto nádherným zvířetem a světem, který jej obklopuje, kontakt s přírodou ve venkovních
jízdárnách a všechny další podněty, které hiporehabilitace s sebou nese, jsou obohacující. To vše dává všednímu
životu handicapovaných nový rozměr. Platí to pro děti, se kterými máme největší zkušenosti, ale i pro dospělé. Děti
jsou ve svých reakcích velmi bezprostřední a my zjišťujeme, že ve “svém” koníčkovi získaly kamaráda, kterému
mohou důvěřovat a také skutečně důvěřují.

Ve své práci se potýkáme se spoustou problémů, nicméně odměnou nám jsou šťastné děti, které ze sedla koně
poznávají dosud nepoznané a mohou tak díky koni, který jim propůjčuje nohy, prožít to, co je pro nás lidi obdařené
schopností pohybovat se bez přispění někoho jiného, úplně běžné, normální a nad čím spousta z nás ani příliš
nepřemýšlí.

Liberec 21. května 2002
PhDr. Helena Kuličová, předsedkyně sdružení

HISTORIE SVÍTÁNÍ

Vzhledem k tomu, že toto je první výroční zpráva za dlouhou dobu činnosti Občanského sdružení Svítání,
věnovala bych se ráda na úvod historickému resumé vývoje Svítání.

Dnes už možná málokdo ví, že jeho minulost sahá až do roku 1991, kdy byla v Jablonci nad Nisou založena
Nadace Svítání, která se zabývala hiporehabilitací dětí s nejrůznějšími zdravotními problémy. Byly to především
děti se skoliózami, vrozenými ortopedickými vadami, děti postižené dětskou mozkovou obrnou a děti po úrazech.
Hiporehabilitace probíhala jednou týdně v sobotu dopoledne v jízdárně v Jablonci nad Nisou.

Zakládajícími členy Nadace Svítání byli pan Karel Franzke, paní Marie Vrabcová, Jarmila Pecková a Jana
Nosková se svým koněm Arnoštem. Nadace Svítání nevykonávala nadační činnost a pracovala jako organizace
vzájemně prospěšná. Po celou dobu existence v ní pracovali všichni jako dobrovolníci.

Jak šla léta, přibývali lidé, ochotní pracovat v nadaci. Bylo stále více dětí, které absolvovaly terapii i každoroční
prázdninové pobyty. Přibývali i koně. V roce 1996 měly děti už čtyři koňské kamarády – Ivánka, Tarpu a kobylku
Anetku s dcerou Arnikou. Po celou dobu se nadace potýkala s problémem najít vhodný prostor, kde by svoji
záslužnou činnost mohla vykonávat a kde by také koníčci získali klidný a pevný domov. Stěhovala se z jízdárny do
jízdárny, tak jak se měnily podmínky nájmů a podmínky k zajištění provozu hiporehabilitace.

Na jaře roku 1996 se nadaci podařilo pronajmout si pozemek Lesů Mělník v Jablonci nad Nisou – Mšeně, ten
však byl o rok později vrácen v restituci. Nebylo to nejsmutnější, co ten rok nadaci postihlo, koncem roku 1997
onemocněli oba dva služebně nejstarší koně Ivánek a Tarpa. Naštěstí se podařilo je umístit do koňského důchodu
k hodným lidem.

Není snad proto nic divného, že když v roce 1997 přišel nový zákon o nadacích, kterým se měnily podmínky
činnosti nadací, stávající Nadace Svítání svoji činnost ukončila.

Našli se noví lidé s chutí do práce, se zájmem a dílčími zkušenostmi s hiporehabilitací. Na posledním pracovním
setkání Nadace Svítání přišli s myšlenkou založit občanské sdružení a pokračovat v práci. Z tehdejšího kolektivu
nadace elán neztratila pouze jedna mladá dívka. Ta a spolu s ní dvě další ženy se pustily do práce a koncem roku
1998 založily Občanské sdružení Svítání Jablonec nad Nisou. Zakládajícími členy byly Vladislava Krejčová, Jana
Šimonová a Dagmar Fialová.
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Bylo na co navazovat a tak sdružení hned od 1. 1. 1999 zahájilo svoji činnost. Stejně jako nadace vyvíjelo činnost
vzájemně prospěšnou, založenou výhradně na principech dobrovolnictví. Na činnost nadace navázalo sdružení i
programově. Přicházeli k nám bývalí členové Nadace Svítání a noví zájemci a hned v prvním roce existence počet
členů vzrostl. Provozovali jsme hiporehabilitaci dvakrát týdně, nejprve v nájmu na pronajatých koních v jízdárně
v Proseči nad Nisou, později v Nové Vsi nad Nisou. Pořádali jsme pravidelně prázdninové pobyty, navíc jsme
začali organizovat víkendové akce a jednorázové příležitostné akce pro členy sdružení.

Během roku 2000 jsme rozšířili provoz na 2 dopoledne a 2 odpoledne v týdnu. Koncem roku jsme díky
finančnímu daru koupili prvního koně – klisnu Bonetu. Bylo třeba jí zajistit vhodný domov, který, bohužel, nebyl
v tehdy spolupracující jízdárně v Nové Vsi nad Nisou k dispozici. Z Prezidentské chaty v Jizerských horách jsme
dostali nabídku ustájit Bonetu a od října 2000 provozovat hiporehabilitaci v jízdárně, kterou Prezidentská chata
disponuje. Za velmi příznivých finančních podmínek jsme si mohli pronajímat další tři vhodné kobylky z jízdárny.
Ustájení nás také mnoho nestálo. Navíc jsme získali ke spolupráci další zkušenou ženu do kolektivu, cvičitelku koní
paní Ivu Štruncovou, a spolu s ní i děvčata, která pomáhala v jízdárně. Ty všechny odvedly při hiporehabilitaci
velký kus práce. Díky nim, díky provoznímu zázemí jízdárny a Prezidentské chaty a díky pochopení pánů Petra
Šmauze a Petra Beitla jsme zde pracovali po dobu celého jednoho roku.

Přehoupli jsme se do roku 2001, měli jsme dobré podmínky pro práci, rozšířili jsme koňské stádo o valacha
Chanela a zdálo se, že je všem problémům s provozním zajištěním hiporehabilitace Svítání jednou provždy konec.
Ale život lidský i koňský přináší nové zkušenosti a s nimi někdy i problémy.

V průběhu července 2001 nás vedení Prezidentské chaty informovalo, že od září 2001 nemůže s jistotou zaručit
provoz vlastní jízdárny a tím i pro nás podmínky pro zajištění hiporehabilitace. Opět stálo Svítání před
rozhodnutím co dál. Společně s Prezidentskou chatou jsme se snažili tuto situaci řešit. Ve hře byly mnohé varianty,
pro nás více či méně ekonomicky náročné. Neměli jsme tou dobou žádné finanční zdroje na velké projekty a tak
jsme po vzájemné dohodě obou stran provoz hiporehabilitace na Prezidentské chatě ukončili.

Díky kvalitnímu zázemí a provozním podmínkám, které nám poskytovala jízdárna Prezidentské chaty, jsme
v průběhu jarní sezóny hiporehabilitace (období duben – červenec) získali mnoho nových klientů. Jejich počet
převyšoval naše stávající kapacity. Navíc nás omezovala závislost na příznivých klimatických podmínkách.
V jízdárně nebyla krytá hala. Hiporehabilitace v zimních měsících byla kvůli loňským sněhovým podmínkám téměř
vyloučena a ani v ostatních ročních obdobích nebylo možné kvůli rozmarům počasí zajistit stálou a pravidelnou
hiporehabilitaci.

Řešili jsme zajištění činnosti v jiných prostorech. Zvažovali jsme všechny možnosti, všechna zařízení, kde
bychom mohli ustájit Bonetu a Chanela a měli zároveň podmínky pro pravidelný provoz. Snažili jsme se nalézt
takovou jízdárnu, kde by byla alespoň nějaká naděje, že v ní vytrváme a nebudeme se opět po roce stěhovat.
Podařilo se, v září 2001 jsme navázali spolupráci s jízdárnou JK Sever v Liberci – Horním Hanychově, přestěhovali
koně a od 1. října 2001 obnovili provoz hiporehabilitace.

Od tohoto historického data pracujeme ve zcela nových podmínkách nejen pro koně, ale i pro nás a pro naše
klienty. Díky pochopení ze strany provozovatele jízdárny pana Milana Korába jsme získali kvalitní podmínky pro
naši práci, ale i nové impulsy, sílu a chuť do práce. Po téměř roční zkušenosti víme, že stálé spolupráci Občanského
sdružení Svítání Jablonec nad Nisou a jízdárny JK Sever Liberec nic nebrání. Vytvořili jsme zajímavé symbiotické
soužití nejen tím, že se nám vzájemně podařilo skloubit naši činnost hiporehabilitace a činnost sportovní jízdárny,
ale místem působení a klientelou propojit obě města, Jablonec nad Nisou a Liberec.

Podařilo se nám získat rozsáhlou klientelu, vytvořit si “postavení na trhu”, máme k dispozici krytou halu a tím
zajištěné podmínky pro celoroční služby. Máme stálé zaměstnance v klíčových profesích hipolog (příprava a výcvik
koní) a fyzioterapeut se specializací pro hiporehabilitaci. Za poslední dva roky jsme oslovili celou řadu dárců a
v mnoha případech se těšíme jejich stálé přízni. Díky tomu, že pracujeme jako organizace veřejně prospěšná, daří se
nám podílet se na financování činnosti sdružení vlastními prostředky, i když náš podíl zatím není veliký. Hledáme
další zdroje samofinancování, především díky profesionalitě našich zaměstnanců.

Pravda, po dlouhé řadě událostí v průběhu 11 let existence Svítání si nepřipadáme neotřesitelně, ale po dlouhé
době hledíme s optimismem do budoucnosti. S optimismem pramenícím jednak z poměrně klidných vod, na
kterých celá posádka během posledních měsíců pluje, jednak z výsledků naší práce a především z desítek
rozzářených dětských očí, dětských úsměvů a spokojených rodičů, se kterými jsme se za ta léta potkali.

POSLÁNÍ A CÍLE OBČANSKÉHO SDRUŽENÍ SVÍTÁNÍ

Občanské sdružení Svítání Jablonec nad Nisou je dobrovolnou, nezávislou, demokratickou organizací zabývající
se hiporehabilitací, rehabilitací zdravotně postižených osob prováděnou prostřednictvím koní.
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Posláním sdružení je provádět hiporehabilitaci pro zdravotně postižené děti i dospělé, hiporehabilitací zlepšovat
jejich zdravotní stav a využívat hiporehabilitaci v oblasti prevence. Díky své činnosti poskytuje zdravotně
postiženým osobám, jejich rodinám, osobám o ně pečujícím a odborníkům možnosti setkávat se, spojovat osobní
zkušenosti, prožitky a poznatky zdravotně postižených, jejich rodičů, ostatních rodinných příslušníků a přátel
s vědomostmi a úsilím odborníků při hledání a uskutečňování nových postupů a metod rehabilitace. Výsledky své
práce poskytuje sdružení široké odborné i laické veřejnosti, seznamuje ji s možnostmi a technikou hiporehabilitace.

Cílem sdružení je hiporehabilitací rozšiřovat nabídku rehabilitačních metod pro handicapované a zpestřovat
jejich život dalšími aktivitami, přerůstajícími obvyklý rámec rekondičních aktivit zdravotně postižených.
Hiporehabilitace je léčebná metoda, která má své místo v komplexu ucelené rehabilitace.

Sdružení pracuje jako organizace veřejně prospěšná s celostátní působností. Ve své činnosti se snaží pomoci
každému, kdo se na ni obrátí jak v oblasti služeb, tak v oblasti odborné konzultace. Pro sdružení jsou také
významné aktivity regionální, související s prací neziskového sektoru a organizací zaměřených na činnost v oblasti
sociální a zdravotní v regionu Jablonecka a Liberecka.

ZPRÁVA O ČINNOSTI

SLUŽBY HIPOREHABILITACE

V průběhu roku poskytlo OS Svítání své hiporehabilitační služby celkem 119 klientům v celkovém počtu 1244
lekcí.

Skladba klientů v roce 2001 odpovídala širokému spektru diagnostikovaných postižení, při kterých je
hiporehabilitace vhodná jako další metoda v celém komplexu rehabilitace zdravotně postiženého klienta. Našimi
klienty byly děti s neurologickými onemocněními, převážně postižené dětskou mozkovou obrnou, děti a mladí lidé
s mentálním handicapem, děti s ortopedickými vadami a děti s výchovnými problémy (např. děti s diagnózou lehká
mozková dysfunkce). Mezi klienty byly i dospělé osoby s diagnózou roztroušená skleróza mozkomíšní a osoby po
úrazech. Věk dětí účastnících se hiporehabilitace v uplynulém roce byl od 1,5 roku do 15 let, děti a mladí lidé
s mentálním handicapem byli ve věku 10 – 25 let.

Rehabilitace je prováděná po lekcích v délce trvání 15 – 20 minut. Délka trvání 1 lekce se řídí zásadně aktuálním
stavem pacienta. Rehabilitace dítěte probíhá pravidelně 1-2x týdně po dobu 3 měsíců, v odůvodněných případech
pokračuje dále. Svoje služby poskytujeme 5 dní v týdnu (pondělí – pátek) vždy 2 hodiny dopoledne a 2 hodiny
odpoledne. Od 1. 10. 2001 zajišťujeme hiporehabilitaci celoročně.

Nově jsme rozlišili �v. individuální a skupinovou terapii. Skupinovou terapii provádíme především u klientů
s mentálním handicapem (DMP Liberec, ÚSP Liberec, ÚSP Horní Maxov). V průběhu roku jsme nabízeli svoje
služby mateřským a základním školám pro děti s různými zdravotními handicapy. Všechna tato zařízení projevila
o naše služby zájem, zatím ale z finančních důvodů našich služeb nevyužívají. Jsme nadále v kontaktu a připraveni
ke spolupráci.

Služby pravidelné hiporehabilitace využívají klienti Jablonecka, Liberecka, Mladoboleslavska. Rekondičních
pobytů se účastní děti z dalších míst České republiky. V létě 2001 to byly děti z Litvínova, Kladna, Prahy a z
Havířova.

PROVOZNÍ PODMÍNKY

V roce 2001 jsme nejprve pracovali v jízdárně při Prezidentské chatě, odkud jsme se v říjnu 2001 z provozních
důvodů (viz Historie Svítání) přestěhovali do jízdárny JK Sever v Liberci - Horním Hanychově.

Jízdárna nám poskytuje kvalitní podmínky pro provoz hiporehabilitace a možnost ustájení našich dvou koní –
Chanela a Bonety. Kromě nich máme k dispozici další dva koně Dana a Tranzita, které si pronajímáme od majitele.
Pracujeme zde v nájemních podmínkách na základě smlouvy. V areálu je rozměrná krytá jízdárna, která nám
umožňuje celoroční provoz bez ohledu na počasí, venkovní jízdárna a rozlehlé výběhy pro koně. Máme zde
k dispozici zázemí pro klienty, bezbariérové WC, umývárnu a místnost pro zaměstnance OS Svítání. Celý areál
jízdárny je bezbariérový. Při nasedání klientů používáme nástupní rampu.

Jízdárna je dostupná prostředky MHD Liberec, pro osobní dopravu přístupná po rychlostní komunikaci až do
vzdálenosti 2 km od jízdárny, dále po místních komunikacích. Příjezdová cesta vede do areálu jízdárny, v areálu je
možnost bezplatného parkování osobních vozidel.

LETNÍ REKONDIČNÍ POBYT

Letní rekondiční pobyt s hiporehabilitací proběhl ve dnech 7. – 14. 7. 2001 na Prezidentské chatě v Bedřichově.
Pobyt byl určen dětem s neurologickým a ortopedickým onemocněním (dětská mozková obrna, lehká mozková
dysfunkce, poúrazové stavy, skolióza, vadné držení těla). Pobytu se zúčastnilo celkem 31 dětí a 24 dospělých
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(rodiče dětí a personál, zajišťující rehabilitaci a doprovodný program pobytu). Hiporehabilitaci zajišťovalo 5
vyškolených fyzioterapeutek za asistence zkušených hipologů.

Pobyt proběhl ve spolupráci 3 sdružení činných v oboru hiporehabilitace: OS Svítání jako pořádající organizace,
o. s. REPROK z Liberce a HSO FALCO z Kladna jako spolupracující organizace. Všechna tři sdružení dala
k dispozici své koně, určené k hiporehabilitaci a personál k zajištění rehabilitace.

Kromě dopoledního hiporehabilitačního programu na koních zde zajišťovaly 2 odborné pracovnice dramatické a
výtvarné výchovy i program odpolední, který byl koncipován jako program arteterapie. Hrály s dětmi pohádku
“Tři zlaté vlasy děda Vševěda” a děti, které se pro tento týden staly Plaváčky a budoucími králi, musely každý den
splnit nějaký výtvarný úkol. Kde nestačily jejich síly, pomáhali panoši-rodiče. A tak si děti postupně vyrobily erby,
papírové koně, lucerničky, skřítky, lapače větru, speciální klobouky, pomohly oživit vodu a našly omlazující jablka.
Setkaly se s vílou, která jim předala 3 zlaté vlasy a vše oslavily na závěrečném karnevalovém plese, při kterém byli
všichni Plaváčci slavnostně pasováni na krále.

Součástí pobytu bylo také jedno odpoledne věnované canisterapii (terapie prostřednictvím psů). Pro některé
účastníky to byla první příležitost seznámit se s touto formou terapie.

Letošní pobyt byl již třetím prázdninovým pobytem, pořádaným OS Svítání. Všichni účastníci byli spokojení a
dospělí hodnotili pobyt jako vydařený. Nám jako pořádající organizaci obohatil zkušenosti v práci pro zdravotně
postižené děti a jejich rodiče. Pořádání letních pobytů je po celou dobu existence OS Svítání nedílnou součástí práce
v oboru hiporehabilitace a v této práci budeme dále pokračovat.

AKCE PRO VEŘEJNOST

V rámci celostátní kampaně 30 dní pro občanský sektor jsme v tomto roce poprvé pořádali dvě akce.

3. 2. 2001 – Diskusní fórum – akce v rámci celostátní kampaně Měsíc pro občanský sektor, informační fórum o
hiporehabilitaci pro laickou i odbornou veřejnost, Soukromá obecná škola, Rybářská ul., Jablonec nad Nisou
10. 2. 2001 – Den otevřených dveří - akce v rámci celostátní kampaně Měsíc pro občanský sektor, praktické ukázky
hiporehabilitace pro laickou i odbornou veřejnost, Jízdárna o. s. REPROK, Liberec

Obě akce jsme pořádali ve spolupráci s o.s. REPROK. Zprávy o diskusním fóru a dni otevřených dveřích
proběhly regionálním tiskem, krátký šot ze dne otevřených dveří a o hiporehabilitaci byl uveden tentýž den
v hlavních zprávách ČT 1.

3. 6. 2001 - Diskusní fórum – určené pro odbornou veřejnost – lékaře a fyzioterapeuty, přednášky, diskuse a
praktické ukázky hiporehabilitace, Prezidentská chata

V červnu 2001 jsme opět ve spolupráci s o.s. REPROK uspořádali diskusní fórum určené výhradně pro odbornou
veřejnost - lékaře a fyzioterapeuty z Jablonce n. N. a Liberce. Konalo se na Prezidentské chatě, kde jsme měli
příležitost lékařům příslušných oborů (neurologie, rehabilitace a interních oborů) a kolegům fyzioterapeutům
prezentovat svoji práci. Na programu fóra byly přednášky fyzioterapeutek z obou sdružení, na které navazovala
zajímavá diskuse všech přítomných. Účastníci fóra měli potom možnost si vyzkoušet účinky pohybu koňského
hřbetu na svém vlastním pohybovém aparátu.

Fyzioterapeutka OS Svítání paní Dagmar Fialová byla v prosinci pozvána na pravidelné setkání fyzioterapeutů a
lékařů rehabilitace Nemocnice Liberec, kde měla samostatnou přednášku o hiporehabilitaci.

V průběhu tohoto roku se OS Svítání podílelo na programu akcí pořádaných Městem Jablonec nad Nisou – akce
Výstaviště Jablonec n. N.:

14. 5. 2001 – zahájení výtvarné výstavy na Výstavišti v Jablonci nad Nisou

17. 5. 2001 – Den seniorů – program pro seniory – Dům pro seniory v Jablonci nad Nisou

15. 6. 2001 – Den zdravotně postižených v areálu Výstaviště v Jablonci nad Nisou

Především pro naše dětské klienty a jejich rodiče byly určeny zábavné akce.

21. 4. 2001 - Jarní řehtání - vítání jara s OS Svítáním na Prezidentské chatě
1. 12. 2001 - Mikulášská nadílka v JK Sever

Všechny tyto akce jsme pořádali ve snaze zvýšit informovanost veřejnosti o oboru hiporehabilitace. Myslíme si,
že všechny se setkaly s poměrně příznivým ohlasem a přinášejí výsledky. Proto je budeme zařazovat do programu
činnosti sdružení v dalších letech.
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ORGANIZAČNÍ STRUKTURA

VÝKONNÝ VÝBOR

PhDr. Helena Kuličová - předsedkyně sdružení

Jana Šimonová – jednatelka sdružení

Dagmar Fialová – hospodářka sdružení

KONTROLNÍ A REVIZNÍ KOMISE

Iva Michalská – členka OS Svítání

Jana Hlavatá – členka OS Svítání

Dana Lejsková – členka OS Svítání

ZAMĚSTNANCI

Radka Hniličková - hlavní hipolog

Jana Šimonová - fyzioterapeutka

Ing. Věra Vejvarová, DiS. - vedoucí fyzioterapeutka

ČTYŘNOZÍ KAMARÁDI

Boneta - český chladnokrevník

Chanel - český teplokrevník

Tranzit - anglický plnokrevník

Dan - slezský norik

Samara - český teplokrevník*

Etna - český teplokrevník*

Zlatka - český teplokrevník*

*pronájem koní na Prezidentské chatě do září 2001

SPOLUPRACOVNÍCI

Ing. Alena Fojtíková - účetnictví – externí

Iva Štruncová - hipolog – externí**

Dagmar Fialová - dobrovolník - fyzioterapeutka

PhDr. Helena Kuličová - dobrovolník – management, administrativa

Vítězslav Ditl - dobrovolník - hiporehabilitace**

Jana Horynová - dobrovolník - hiporehabilitace

Lucie Chourová - dobrovolník - hiporehabilitace**

Šárka Janečková - dobrovolník - hiporehabilitace

Jana Lepičová - dobrovolník – hiporehabilitace

Barbora Máslová - dobrovolník - hiporehabilitace**

Zdena Novotná - dobrovolník - hiporehabilitace**

Mirka Šimonová - dobrovolník - hiporehabilitace

Eva Válková - dobrovolník - hiporehabilitace

Jitka Zaschová - dobrovolník - hiporehabilitace

Libuše Hájková - dobrovolník – arteterapie

Gabriela Divišová - dobrovolník – arteterapie**

Zuzana Skrucaná - dobrovolník –pedagogický dozor
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Bedřich Šimon a Stanislav Fiala - Ferda Mravenec - Práce všeho druhu

Ivana Vitmajerová, Ivana Gaalová, Ing. Jana Břečková, Hana Moskalová a další naše milé přítelkyně, které
přinášejí občerstvení a dobrou náladu na všechny naše akce

kolektiv Prezidentské chaty, který nám vytvořil podmínky k práci a posunul nás výrazně dopředu

Milan Koráb, který nás vzal pod svá ochranná křídla, pečlivě se stará o koně a pomáhá nám mnohou radou

**ukončili spolupráci v  září 2001

SPONZOŘI A DÁRCI

Instituce, nadace a firmy, které finančně podpořili OS Svítání

Nad 80.000,- Kč

Město Jablonec nad Nisou

Do 30.000,- Kč

VZP ČR, Okresní pojišťovna, Jablonec nad Nisou – příspěvek z Fondu prevence

Do 20.000,- Kč

ORNEX spol. s r.o., Jablonec nad Nisou

Do 15.000,- Kč

Úřad práce, Jablonec nad Nisou – příspěvek na politiku zaměstnanosti

Do 10.000,- Kč

JABLOTRON s.r.o., Jablonec nad Nisou
NADACE EURONISA
NADACE PRECIOSA
STRASS s.r.o., Jablonec nad Nisou
VIPA CZ s.r.o., Liberec
A. Raymond s.r.o., Jablonec nad Nisou

Do 5.000,- Kč

JABLONEX, akciová společnost, Jablonec nad Nisou
TRW Lucas Varity spol. s r.o., Jablonec nad Nisou
Jablonecká teplárenská a realitní akciová společnost, Jablonec nad Nisou

Do 3.000,- Kč

PRONTON s.r.o., Liberec
Thermica Plus s.r.o., Liberec

Dárci - fyzické osoby

Do 500,- Kč

Cvejnová Ludmila, Liberec

Materiální pomoc

F.I.A. s.r.o., Jablonec nad Nisou - účetnictví
FeArt Jablonec nad Nisou - návrh a kovářské zpracování PF2000, PF2001

Mediální partneři

Deník Jablonecka
Liberecký den
Jizerské noviny
Pojizerské listy
Regionální vysílání Jablonec nad Nisou TV 45.kanál
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regionální vysílání ČT redakce Liberec

ZPRÁVA O HOSPODAŘENÍ

VÝKAZ PŘÍJMŮ A VÝDAJŮ

Období 1. 1. 2001 – 31. 12. 2001

PŘÍJMY

Finanční příspěvky institucí a dary právnických osob 221.000

Dary fyzických osob 500

Členské příspěvky 15.750

Příjmy z vlastní činnosti (služby hiporehabilitace) 91.885

Příjmy z prodeje služeb (reklama) 4.000

Ostatní příjmy (prodej zboží, výrobků a služeb, bankovní výnosy) 6.685

Příjmy celkem 339.820

VÝDAJE

Ustájení koní 31.800

Pronájem koní 26.028

Pronájem nebytových prostor 4.500

Rekondiční pobyt - ubytování 92.675

Veterinární péče a kování koní 9.865

Telekomunikační služby (telef.poplatky, poštovné) 7.230

Ostatní nemateriálové náklady 36.018

Materiálové náklady (jezdecké potřeby, rehabilitační pomůcky) 18.802

Ostatní materiálové náklady 1.800

Osobní náklady 71.715

Sociální a zdravotní pojištění 37.686

Pojištění majetku a provozní odpovědnosti 4.659

Jiné náklady 360

Výdaje celkem 343.138
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VÝKAZ O MAJETKU A ZÁVAZCÍCH

Období 1. 1. 2001 – 31. 12. 2001

Majetek Na začátku období Na konci období

Nehmotný investiční majetek 0 0

Hmotný investiční majetek 0 0

Zásoby 49.462 52.796

Pohledávky 0 13.000

Peníze a ceniny 1.664 4.054

Bankovní účty 80.705 75.486

Majetkové cenné papíry a vklady 0 0

Ostatní finanční majetek 0 0

Opravné položky 0 0

Celkem 131.831 145.336

Závazky

Závazky 0 0

Rezervy 0 0

Úvěry 0 0

Opravné položky 0 0

Rozpis zásob

Drobný majetek 25.000 26.800

Materiál 24.462 25.996

Zboží 0 0

Výrobky 0 0

Celkem 49.462 52.796

SPOLUPRÁCE

Naše sdružení se snaží o širokou spolupráci v oboru hiporehabilitace. Chceme se spolupodílet na rozvoji oboru
po odborné stránce, konzultovat svoje vlastní zkušenosti se zkušenostmi podobných pracovišť, chceme přispívat
k rozšíření pojetí hiporehabilitace jako rovnoprávné metody rehabilitace osob s různým zdravotním handicapem a
metody preventivní péče. Svými názory a praktickými zkušenostmi chceme přispět k rozšíření přípravy a výcviku
koní pro hiporehabilitaci, založeného na metodách přirozeného přátelství koní a lidí a k všeobecně chápanému
zodpovědnému přístupu k práci odborného týmu hiporehabilitace.

Obor hiporehabilitace:

Česká hiporehabilitační společnost

Sdružení Piafa Vyškov
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o.s. REPROK Liberec

HSO Falco Kladno

Psychiatrická léčebna Bohnice

Občanské sdružení EPONA Brno

ÚSP Brno - Kociánka

dětské neurologické poradny v Jablonci nad Nisou a v Liberci

V oblasti přípravy a výcviku koní:

Milan Koráb – chovatel a trenér

František Špatný - instruktor - metoda P. Parelli

Milan Kovář – instruktor – metoda M. Roberts

V oblasti práce se zdravotně postiženými osobami a v oblasti práce neziskového sektoru:

Město Jablonec nad Nisou – Komise humanitní péče a Odbor humanitní - Oddělení sociální a zdravotní,
Oddělení školství, kultury a sportu

Centrum občanských iniciativ Liberec

Nadace pro záchranu a obnovu Jizerských hor a Společnost pro Jizerské hory, o.p.s., Liberec

PODĚKOVÁNÍ

Děkujeme všem spolupracovníkům, dárcům, přátelům a známým, kteří nám pomáhají, vždy jsou ochotni
přiložit ruku k dílu, přispět vlastními prostředky a podpořit nás v naší práci. Děkujeme všem, kteří s námi
sympatizují, radí nám a drží nám palce.

Jsme rádi a velmi si vážíme toho, že se jsme se setkali s takovým množstvím hodných a vnímavých lidí.
Z každého setkání s Vámi máme upřímnou radost a hluboce si Vás vážíme.

Zvláštní poděkování patří těm spolupracovníkům, kteří se podíleli na přípravě a vzniku této výroční zprávy:

Ing. Alena Fojtíková, Věra Vejvarová, Mgr. Hana Šabaková
Petra Chotěnovská, Jana a Ondřej Kuličovi – konzultanti a první kritičtí čtenáři
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